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تحصیل کرده های 
وش! دستفر

این روز ها تحصیلات نه جایگاه اجتماعی می آورد نه 
پول و درآمد

ادامه در صفحه  2

سفر نتانیاهو به واشنگتن و تبعات آن 
دوم  دوره  در  سفید  کاخ  به  ترامپ  ورود  از  بعد 
ریاست جمهوری آمریکا  اولین مقام خارجی که به 
طور رسمی به واشنگتن سفر کرد و با ترامپ دیدار 
داشت نتانیاهو نخست وزیر رژیم صهیونیستی بود. 
شخصی که دیوان کیفری در تعقیب وی است و اگر 
گفته شود منفورترین شخص در افکار عمومی جهانیان 
است به گزاف گفته نشده و تظاهرات گسترده جهانی 

بر علیه جنایات وی در غزه گواه بر این ادعا است.
سئوالی که مطرح می شود این که، چرا مستاجران 
جهان،   سیاسی  مقامات  میان  از  سفید  کاخ  فعلی 
منفورترین فرد را به عنوان اولین مهمان با تشریفات 

خاص پذیرایی و برایش فرش قرمز پهن کردند؟ 
وقوع  به  این  از  غیر  اگر  گفت:  باید  پاسخ  در 

می پیوست جای تعجب و سئوال بود !
قرابت  فکری ترامپ با نتانیاهو و روابط تنگاتنگ 
دولت جدید آمریکا با حاکمان اسراییل اقتضا می کند 

که نخست وزیر اسرائیل نخستین مهمان باشد.
ترامپ که در دوره اول ریاست جمهوری، بیشترین 
خدمت به نتانیاهو کرده بود سبب شد تا این بار ، 
راهی  سرعت   به  صهيونيستی  رژیم  وزیر  نخست 
واشنگتن شود تا در کاخ سفید سیاست های اسراییل 
را به مقامات جدید آمریکا دیکته کند. آمریکایی های 
ساکن در کاخ سفید کورکورانه و بدون در نظر گرفتن 
عواقب سو دستورات نتانیاهو ، حتی برای اعتبار آمریکا 

در پی اجرای آن می باشند.
اولین دستاورد سفر نتانیاهو به واشنگتن، موافقت 
کاخ سفید با فروش تسلیحاتی به مبلغ هفت میلیارد 
 ۹۰۰ بمب های  فروش  ممنوعیت  ترامپ  است  دلار 

کیلویی که در زمان بایدن صادر شده بود لغو کرد. 

سیف الرضا شهابی  سرمقاله

بر اساس مشاهدات میدانی از معاملات غیررسمی در 
محدوده میدان فردوسی، دلار که نرخ آن روز دوشنبه به 
۹۳ هزار و ۵۰۰ تومان هم رسیده بود، در معاملات دیروز با 
نرخ ۸۸ هزار تومان معامله شد و در آستانه از دست دادن 

کانال ۸۸ هزار تومانی است.
در معاملات روز سه شنبه 2۳ بهمن 14۰۳، نرخ دلار در 
با ۵ کانال کاهش و یک دامنه  بازار غیررسمی  معاملات 
عقبگرد، از میانه کانال ۹۳ هزار تومان به کانال ۸۸ هزار 
تومان رسیده است. این تغییرات نشان می دهد که نوسانات 
روزهای اخیر بازار ارز ناشی از تقاضای هیجانی و جو روانی 
روند  شاهد  هیجانات؛  فروکش  با  که  است  بوده  کاذب 

کاهشی نرخ  معاملات در بازار ارز غیررسمی هستیم.
در روزهای گذشته، نرخ دلار بازار غیررسمی و طلا و سکه 
تحت تأثیر جو هیجانی و تنش های سیاسی افزایش یافته 
بود که این افزایش قیمت به دنبال اخبار منفی، اتفاقات 
سیاسی و رشد زیاد انس جهانی طلا به وجود آمد. خبرسازی 
و شایعه پراکنی رسانه های معاند و مخالف برای ایجاد نگرانی 
از شرایط اقتصادی و سیاسی کشور، موجب هجوم برخی 
افراد برای خرید ارز و طلا شد و این رفتار، به نوبه خود، 
فشار بیشتری بر قیمت دلار و طلا وارد کرد و باعث شد تا 

نرخ آن ها به سطوح بالاتر برسد.
کاهش  و  روانی  جو  شدن  آرام  از  پس  حال،  این  با 
تنش های سیاسی، بازار ارز به تدریج به سمت ثبات حرکت 
کرد. کاهش دلار به محدوده زیر ۹۰ هزار تومان و حرکت 
آن به سمت کانال های پایین تر، نشان دهنده تأثیر هیجانات 
کاذب بر بازار غیررسمی ارز است. این کاهش قیمت به 

وضوح نشان می دهد که بازار به تدریج در حال بازگشت 
به وضعیت طبیعی خود است و تقاضای هیجانی که در 
توجهی  قابل  به طور  بود،  بازار حاکم  بر  روزهای گذشته 

کاهش یافته است.
بر اساس مشاهدات میدانی از معاملات غیررسمی در 
محدوده میدان فردوسی، دلار که نرخ آن روز گذشته به ۹۳ 
هزار و ۵۰۰ تومان هم رسیده بود، در معاملات امروز با نرخ 
۸۸ هزار و 4۰۰ تومان معامله می شود و در آستانه از دست 

دادن کانال ۸۸ هزار تومانی است. قیمت تتر نیز که روز 
گذشته حدود ۹۳ هزار تومان بود، ریزشی شده و به مرز ۸۸ 

هزار تومان رسیده است.
پیش از این کارشناسان هشدار داده  بودند که قیمت ارز 
به طور هیجانی و با دلایل سیاسی و غیراقتصادی بالا رفته 

است و احتمال ریزش وجود دارد.
معامله گران عجول قربانی نوسان گیری بازارساز شدند؟

قیمت دلار در شروع معاملات روز سه شنبه در کانال دوم 

از کریدور نهم بازگشایی شد. با این حال، افت 1۰۰ تا ۳۰۰ 
تومانی قیمت دلار به طور پیوسته ادامه داشت و در کمتر 
از دو ساعت ۳۵۰۰ تومان ریخت تا خریداران عجول روزهای 

گذشته را نقره داغ کرده باشد.
به گزارش تجارت نیوز، قیمت دلار روز سه شنبه با کاهش 
۳۰۰ تومانی در کریدور نهم بازگشایی شد؛ این افت پلکانی 
تا آخرین ساعت کار بازار ارز در روز سه شنبه تداوم داشت. 
قیمت دلار در آخرین معامله روز سه شنبه با افت ۳۵۰۰ 
تومانی، کریدور نهم را از دست داد و در میانه کانال هشتم 

از کریدور هشتم بسته شد.
معامله گران حرفه ای بازار مدعی هستند بازارساز با مداخله 
در بازار تتر و ارزپاشی در ظهر روز سه شنبه، قیمت دلار را 

پایین کشیده است.
پیش بینی قیمت دلار 24 بهمن 14۰۳

افت  به  درهم  ریزش  کنار  در  تتر  قیمت  روز سه شنبه 
بیشتر قیمت دلار کمک کرد. فعالان بازارهای مالی معتقدند 
بازارساز از افزایش شدید قیمت دلار در دو روز ابتدایی هفته 
بهره گرفته و با این ریزش، نوسان قابل توجهی از بازار ارز 

گرفته است.
کارشناسان اقتصادی منطقه فعلی را کف موقت قیمت 
دلار در نظر می گیرند و احتمال خریدهای سنگین در این 
منطقه را می دهند. آنها معتقدند انتظارات تورمی بالاست 
و ریسک های سیاسی نیز پابرجاست و هر کاهشی می تواند 
صورت،  این  در  کند.  ارز  بازار  وارد  را  جدیدی  خریداران 
افزایش تقاضا بار دیگر دلار را در کریدور نهم قرار خواهد 

داد.

پیش بینی ها بر کاهش ادامه دار قیمت ها در بازار ارز و طلا است

بازارها در انتظار ریزش؟

ویم مجبوریم به سمت انرژی های تجدیدپذیر بر

خبر

تاکید عارف بر حفظ حریم خصوصی و داده های افراد در 
فضای مجازی

معاون اول رئیس جمهور ضمن تاکید بر حفظ حریم خصوصی افراد جامعه در 
فضای مجازی، گفت: حریم خصوصی گاهی باعث نگرانی هموطنان ما می شود 
و ما باید به آنها اطمینان بدهیم که امینت حریم خصوصی و داده های آنها حفظ 

می شود.
به گزارش ایرنا، محمدرضا عارف صبح امروز سه شنبه 2۳ بهمن 14۰۳ در سومین 
همایش ملی سالانه اطلاعات با عنوان »فناوری های نوظهور و آینده اطلاعات« که با 
حضور سی موسسه، اندیشکده و پژوهشکده برجسته کشور در سالن همایش های 
صدا و سیما برگزار شد، گفت: حریم خصوصی در فضای فناوری های نوین، مسئله 
بسیار مهمی است که ممکن است مایه نگرانی هموطنان باشد، ما باید این اطمینان 
را به همه مردم بدهیم که امنیت حریم خصوصی و امنیت داده های آنها با دقت 
و با اهتمام زیاد حفظ می شود و یکی از کارهایی که این همایش می تواند انجام 
دهد این است که بگوید راهبردهای ارتقاء امنیت این حوزه چیست. وی در این 
همایش که در مرکز همایش های صدا و سیما برگزار شد، با تقدیر از حضور پرشور 
مردم در مراسم جشن پیروزی انقلاب اسلامی و هچنین تبریک اعیاد شعبانیه، 
افزود: واقعیت این است که در زمینه فناوری های نوظهور، نوین یا پیشرفته، 
کارهای برجسته و بسیار خوبی در کشور انجام شده است اما باید کارهای بزرگتری 
صورت گیرد و برای رسیدن به این پیشرفت ها، باید باید انسجام و وحدت بسیاری 
داشته باشیم که این همدلی در تدوین »سند افتا« به خوبی دیده شد. معاون اول 
رئیس جمهور گفت: ما درزمینه فناوری های نوین، مدت ها پیشتاز بودیم اما اکنون 
از آن پیشتازی فاصله گرفته ایم  ولی مسئله آن است که این فاصله را می توانیم 
جبران کنیم. عارف با بیان اینکه پیشتازی در حوزه فناوری های نوین، هم برای 
خودمان و هم برای کشورهای اسلامی، همسایه و دوست مزیت است،اظهار کرد: 
ما در این حوزه چهره های برجسته  و امکانات قابل توجهی داریم و باید دوباره به 
همان جایگاه برگردیم، پیشتازی خود را حفظ کرده و ارتقا دهیم. وی در ادامه 
سخنان خود با تبریک چهلمین سالگرد تشکیل وزارت اطلاعات گفت: این وزارتخانه 
ودانشگاه اطلاعات و امنیت ملی که با زحمت زیادی تشکیل شد، فرصت مناسبی 
را فراهم کرده اند تا بدور از تعصبات تشکیلاتی و با جایگاه والایی که برای این وزارت 

قائل هستیم، برای ارتقاء این فناوری های نوظهور در ایران چاره اندیشی کنند.
چهره جدید اطلاعات و داده ها

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه »فناوری های نوظهور« هویت و چهره 
جدیدی را برای اطلاعات و داده ها ایجاد کرده است، گفت: ما باید با این تغییرات 
خودمان را هماهنگ کنیم، تغییرات به صورت یک واقعیت وجود دارد و خودش را 
به ما تحمیل می کند، متاسفانه در صد سال گذشته، ما با ورود بیشتر فناوری ها 
برخورد منفی داشته ایم و به جای آنکه بعد از ورود، با فناوری هماهنگ شویم، 
مسیر مقاومت و تحریم را پی گرفته ایم و نتیجه اش آن شد که بخشی از فناوری 
بدون آنکه با آن سازگار شویم، خودش را به ما تحمیل کرد. عارف افزود: بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی با توسعه علم و پیشرفت های علمی، سند چشم انداز 
بیست ساله کشور در این زمینه تکلیف ما را مشخص کرده است و این درحالی 
بود که قبل از تدوین سند، بحث بر سر این بود که آیا بایدعقب ماندگی در صنعت 
کلاسیک را پیگیری کنیم یا آنکه به سمت فناوری های نوین برویم و پیشتاز بشویم 
و خوشبختانه سند چشم انداز یکی از بهترین راهبردها و هدف گذاری ها را داشت، 
در سند چشم انداز ما باید به جایگاه برتر منطقه در حوزه فناوری های نوین 
می رسیدیم. وی گفت : فناوری های پیشرفته جزو اولویت های سند چشم انداز 
ماست اما بر این موضوع نیز تاکید کرده است که اگر چه فناوری های پیشرفته 
در همه سطوح و برای همه اقشار باید در دسترس قرار گیرد اما باید حساسیت 

کاربران را به اطلاعات شخصی و حریم خصوصی و امنیت افزایش دهیم.
افزایش امنیت منطقه در حوزه فناوری های نوین

معاون اول رئیس جمهور با تاکید براهمیت فناوری های نوین برای جمهوری 
اسلامی، تصریح کرد: ما در منطقه ای حضور داریم که به خاطر داشتن حوزه 
تمدنی مشترک می توانیم تأثیرگذاری بالایی بر همسایگان و کشورهای دوست 
داشته باشیم  و تأثیرگذاری یعنی بالا بردن حاشیه امن، ما می توانیم امنیت را 
به طور طبیعی از طریق فناوری های نوین برای کشور و همسایگان ایجاد کنیم. 
فناورانه و  ابعاد علمی،  تنها در  نه  فناوری های پیشرفته چندبعدی هستند و 
اقتصادی باعث رشد می شوند بلکه در رأس آنها به افزایش امنیت منتهی شده و 

ما باید با جامعیت به آن ها نگاه کنیم.

»عباس علی آبادی«، وزیر نیرو، به تازگی از تلاش های دولت برای مقابله 
با بحران برق از طریق توسعه انرژی های تجدیدپذیر خبر داده و اعلام کرده 
است: »پیش بینی می شود که حدود 24۰۰ مگاوات از برنامه 12 هزار مگاواتی 
ایران برای انرژی های تجدیدپذیر تا تابستان سال آینده به بهره برداری برسد.« 
انرژی های  زمینه  در  بالایی  بسیار  پتانسیل  جهانی  منظر  از  ایران  اگرچه 
تجدیدپذیر، به ویژه انرژی خورشیدی و بادی دارد، اما معمولا وابستگی ایران 

به انرژی های فسیلی همچنان بیش از انرژی های تجدیدپذیر است.
به گزارش فرارو، با توجه به ناترازی های انرژی در ایران و آغاز برخی فشار ها 
از سوی ایالات متحده برای کاهش فروش نفت ایران، اکنون بار دیگر این 
پرسش ها مطرح است که چگونه می توان روند رسیدن ایران به سطح قابل 
قبولی از تولید انرژی های تجدیدپذیر را افزایش داد و چه موانعی سر راه این 
هدف وجود دارد؟ فرارو در راستای پاسخ دادن به این پرسش ها با »فرزین 

سوادکوهی«، کارشناس انرژی گفت و گو کرده است:
مجبوریم به سمت انرژی تجدیدپذیر برویم

پاک، فرصت  انرژی های  فرارو گفت: »ما در حوزه  به  فرزین سوادکوهی 
سوزی بسیار زیادی کرده ایم. در ۳۰ سال گذشته از موقعیت های بسیار خوبی 
اما  این موقعیت ها استفاده بهینه کنیم.  از  نتوانستیم  برخوردار بودیم که 
واقعیت این است که اکنون چه فشار حداکثری تحریمی و مشکلات نفت 
باشد و چه نباشد، ما ناگزیر از روی آوردن به انرژی های تجدیدپذیر هستیم؛ 
چرا که سوخت های فسیلی تا یک حد معین می توانند ما را حمایت و برای 
تقریبا همه  کنند. در سطح جهان،  ما کمک  به  نیازمان  انرژی مورد  تولید 
کشور ها به این موضوع روی آورده اند که انرژی های تجدید پذیر را توسعه 
دهند، اما در مورد ما شرایط حساس تر است؛ چون ما اصلا چاره ای نداریم. 

ما با فشار های حداکثری ترامپ در حوزه انرژی رو به رو هستیم و در نتیجه، 
دولت باید از این انحصار در حوزه تولید نیروگاهی دست بردارد و اجازه دهد 
بخش خصوصی واقعی در این زمینه سرمایه گذاری کند. دولت این امکان را 
ایجاد نکرده است و این صحبت ها که هر از گاهی مسئولان درباره الزام توسعه 
مطرح می کنند، مثبت و خوب است؛ اما دولت توانایی این کار را به آن مفهوم 
گسترده ندارد و نمی تواند از پس کمبود ۳۰ هزارمگاواتی که داریم به راحتی 
برآمده و آن را حل کند. این وضعیت به یک سرمایه گذاری گسترده نیاز دارد 

و دولت چنین منابعی را در اختیار ندارد.«
هم  بخش خصوصی  و  شود  کار  وارد  باید  »بخش خصوصی  افزود:  وی 
اشتیاقی برای این کار ندارد؛ چون دولت هم تولید کننده شده و هم عرضه 
کننده و قیمت گذار؛ بنابراین انحصار موجود برای بخش خصوصی جذاب 
نیست و باید هرچه سریعتر تسلط نهاد های دولتی و وزارت نیرو بر حوزه 
انرژی برداشته شود. حقیقت این است که نگاه وزرای این حوزه و البته مدیران 
ارشد انرژی کشور همیشه نگاهی سنتی و مبتنی بر سوخت های فسیلی است 
که در ساختار اداری و حاکمیتی کشور هم به شدت ریشه دوانده است. باید 
اجازه داده شود نسل جوان تر وارد حوزه مدیریت انرژی کشور شده و تحولاتی 
را ایجاد کنند. ما به مدیرانی نیاز داریم که شرایط روز را درک کنند و به جای 
انتخاب ساده ترین راه، راه های جدیدی بسازند. به شکل سنتی، مدیران ارشد یا 
سیاستگذاران حوزه انرژی کشور ما به ساده ترین راه فکر می کنند که استفاده 
از انرژی های فسیلی است و این رویکرد نیز برای ما همیشه ضرر و زیان ایجاد 
کرده است؛ اما اکنون ما باید تغییراتی جدی ایجاد کنیم. این همه که صرفا 
مدیران جوان سر کار بیایند، اما باز هم مسیر قبلی ها را بروند، اشتباه است. 
ریل گذاری حوزه انرژی کشور از ابتدا ایراد داشته است. ما باید ریل گذاری 

جدید داشته باشیم و با تفکر آینده نگر در حوزه های مختلف حرکت کنیم. ما 
باید از سال ها پیش به فکر ترسیم نقشه راه در مسیر انرژی کشور بودیم.«

نگاه مدیران انرژی کشور کاملا فسیلی و سنتی است
تسلط  دلیل  به  »متاسفانه  گفت:  ادامه  در  انرژی  حوزه  کارشناس  این 
تفکر سنتی بر حوزه انرژی کشور، حتی سرمایه گذاری در حوزه انرژی های 
تجدیدپذیر نیز برای برخی مدیران عجیب و غیرقابل قبول است. زمانی هم که 
قرار می شود از صندوق توسعه ملی برای توسعه انرژی برداشت شود، بیشتر 
نگاه ها به سمت توسعه حوزه سوخت های فسیلی است. این نگاه باید عوض 
شود و تا زمانی که با چنین نگاه و با چنین مدیران سنتی مواجهیم، تغییر 
شرایط چندان ساده نخواهد بود و مدام گرد یک دایره باطل می چرخیم که به 
جز ضرر و زیان حاصلی برای ما ندارد. درباره این که ما برای توسعه انرژی های 

پاک به واردات نیاز داریم یا نه، نمی توان گفت مطلقا بله یا خیر.«
داخل  خورشیدی شرکت هایی  انرژی  حوزه  در  ما  اکنون  »هم  افزود:  وی 
کشور داریم که پنل ها و تجهیزاتی را داخل کشور تولید کرده اند که با قیمت 
ارزان تری برای ما تمام می شود؛ بنابراین لزومی ندارد از چین واردات گسترده 
انجام دهیم، بلکه می توانیم از توانمندی داخلی استفاده و آن را با سرمایه 
گذاری تقویت کنیم. برخی تکنولوژی های خاص نیز وجود دارد که شاید ما 
به آن مجهز نباشیم، اما باید در این زمینه ها نیز ضمن واردات، روی آموزش 
با  ما  کشور  تعاملاتی  پنجره  باید  شویم.  متمرکز  خود  توانمندی  افزایش  و 
کشور های صاحب توانمندی باز باشد و تا زمانی که در حوزه سیاست خارجی 
مشکل داشته باشیم، نمی توانیم در این حوزه ها نیز توانمند باشیم. ما باید 
از انزوا خارج شده و دیپلماسی کشور را ارتقا دهیم. ما نباید مدام در حوزه 

مهندسی معکوس حرکت کنیم.«

ح خیالی ترامپ ترامپ ح طر طر
رئیس جمهور آمریکا دوباره مضحکه بین المللی راه انداخت؟رئیس جمهور آمریکا دوباره مضحکه بین المللی راه انداخت؟
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فرصت های از دست رفته
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چگونه تندروی ها مانع از تصویب FATF شد؟

حشمت الله فلاحت پیشه گفت: اگر FATF با پیش شرط های گذشته تصویب شود من معتقد هستم 
که کارشکنی های جدی بر سر راه ایران برای همکاری با این مجموعه و خروج از لیست سیاه به وجود 
می آید. روسای قوا یک اعتراف دیرهنگام کردند مبنی بر اینکه ۳۰ درصد ارزش پول ایران به دلیل عدم 

عضویت در FATF و تحریم ها از بین می رود.
به گزارش خبرآنلاین »پرونده FATF در کمیسیون های مجمع در حال بررسی است و مواردی در 
کمیسیون های مربوطه مجمع تایید شده است اما اینکه مجمع چه تصمیمی می گیرد باید بگویم که من 

سخنگوی مجمع نیستم اما با هر دو کنوانسیون موافقم و از آن دفاع می کنم.«
 این بخشی از اظهاراتی است که محمدرضا باهنر، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و دبیرکل جامعه 
اسلامی مهندسین در یک نشست خبری درباره بررسی پالرمو و FATF در مجمع تشخیص مصلحت 

نظام بیان کرد. 
موضوعی که بار دیگر این سوال را به وجود می آورد که آیا گره پرونده لوایح مربوط به FATF پس از 
۱۵ سال باز خواهد شد یا خیر. در همین راستا، حشمت الله فلاحت پیشه، تحلیل گر مسائل سیاسی 
و رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم به خبرگزاری خبرآنلاین گفت: »بسیاری از فرصت ها از 
دست رفته است. اگر ایران در گذشته از وارد لیست سیاه نشده بود؛ امکان اینکه FATF به یک 
کانون تحریمی علیه ایران تبدیل شود، وجود نداشت. ولی الآن ایران در لیست سیاه است و بانک های 
کشورهای ایران نیز نمی توانند با ما کار کنند. این فرصتی بود که تندروها از منافع ملی کشور گرفتند.«

وی ادامه داد: »اگر FATF با پیش شرط های گذشته تصویب شود من معتقد هستم که کارشکنی های 
جدی بر سر راه ایران برای همکاری با این مجموعه و خروج از لیست سیاه به وجود می آید. آمریکا، 

اروپا و دیگر بازیگران بر سر پیش شرط ها با ایران دچار چالش می شوند.«

 بازارها 
 در انتظار
 ریزش؟

 از نقص فنی اتوبوس 
 تا 

توافق با راننده

جشنواره فیلم فجر 
۴۳ به پایان رسید اما 

حواشی اش نه!

پیش بینی ها بر کاهش ادامه دار 
قیمت ها در بازار ارز و طلا است

تناقض گویی های حادثه اتوبوس 
دانش آموزان کرمانی

نامه تند شهاب حسینی و 
جوابیه مرضیه برومند
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طرح: محمد طحانی 


